**Buchis bull Stela Bucheum, Hermonthis (Armant)** Reign of Ptolemy V (181 BC), Ptolemaic Period **Excavations of the Egypt Exploration Society, 1929 AD** Painted and gilded sandstone, H 72 cm, W 50 cm IE 54313 - SR 5/10490

In 1929, the Egypt Exploration Society team led by Sir Robert Mond (1867-1938) discovered the Bucheum, the burial place for the sacred Buchis bulls. These bulls were considered a divine manifestation of the god, Montu, whose cult centre was at the ancient Hermonthis. When the Buchis bull died, it was mummified and buried, and the next bull was chosen and venerated, both in life and death. The Buchis bull cult continued for hundreds of years, most popular during the Ptolemaic Period.

Discovered within the Bucheum alongside the colossal stone sarcophagi for the mummified bulls were votive offerings, including stone stelae. This stela states that the Buchis bull died during the 25th year of the reign of Ptolemy V and Cleopatra I, 181 BC. The venerated bull is gilded and depicted wearing a crown. The God Montu, as a falcon, is depicted flying above the bull's back. Ptolemy V is presenting offerings to the bull. By worshipping the bull, Ptolemy V associated himself with the strength and power of the Buchis bull.

- I Stone sarcophagus for a Buchis bull with a different stela, offering slab, and other objects (EES.ARM.NEG.0133).
- 2. The remains of a mummified Buchis bull which can be seen in the Egyptian Museum (EES.ARM.NEG.0642).



**Discoveries** of the Egypt [ **Exploration** Society



إكتشافات استکشاف مصر استکشاف



أماني عبد الحميد Amany Abd el-Hameed

البوخيوم، هرمونتيس (أرمنت) بطليموس الخامس (181 ق.م.) - العصر اليوناني حفائر جمعية استكشاف مصر (EES) عام 1929م حجر رملى ملون ومذهب، ارتفاع 72 سم - عرض 50 سم سجل عام: 54313 - سجل خاص القسم الخامس: 10490

اكتشف فريق جمعية استكشاف مصر بقيادة السير روبرت موند (1867-1938م) البوخيوم في عام 1929م، المكان الذي كان يُستخدم لدفن الثور المقدس بوخيس، والذي كان مظهر من مناظر الإله مونتو، المعبود الرئيس في أرمنت (هيرمونتيس القديمة). بعد موت هذا الثور كان يتم تحنيطه ودفنه في البوخيوم، ليتم اختيار الثور التالي للتبجيل والتقديس في حياته وبعد وفاته، وقد استمرت عبادة الثور بوخيس لفترة طويلة، وخصوصًا في العصر البطلمي.

عُثر على هذه اللوحة بجوار التوابيت الحجرية الضخمة التي كانت تحتوى على جثث الثيران المحنطة، ومن خلال النص المكتوب على اللوحة نعرف أن هذا الثور قد توفي في العام الخامس والعشرين لحكم بطليموس الخامس وكليوباترا الأولى، أي عام 181 ق.م.

يصور المنظر الرئيس للوحة الملك بطليموس الخامس وهو يقدم القرابين (سخت: رمز الحقول) للثور بوخيس المقدس المطلى بالذهب، كما يظهر المعبود مونتو بصورة صقر يحلق فوق ظهر الثور.

- ا. توابيت حجرية خاصة بالثور بوخيس تتضمن لوحة آخرى للثور بوخيس ومجموعة من القطع الأثرية (EES.ARM.NEG.0133).
  - 2. البقايا المحنطة للثور بوخيس مكن رؤيتها في قاعة الموياوات الحيوانية بالمتحف المصرى (EES.ARM.NEG.0642).



